
9 جامعه شنبه   11 بهمن 1399سال هجدهم    شماره 3928

دریچه خبر

 نگرانی از عدم اعلام وصول 
لایحه حمایت از زنان در برابر 

خشونت در مجلس
شــرق: چندی پیش رئیس فراکســیون زنان  �

مجلــس از ارســال لایحــه «حفــظ کرامت و 
حمایت از زنان در برابر خشونت» توسط دولت 
به مجلــس خبر داد و این در حالی اســت که 
معاون امــور زنان و خانــواده رئیس جمهوری 
نسبت به عدم اعلام وصول آن در مجلس ابراز 
نگرانی کرده اســت. معصومه ابتــکار معتقد 
اســت لایحه ای که بالاخره بعد از هشت سال 
توســط دولت تصویب و بــه مجلس راه یافت 
مورد اجماع دو قوه مجریه و قضائیه اســت و 
اکنون بایــد دید مجلس تمام عزم خود را برای 
تصویب آن جزم می کند یا خیر؛ چراکه نســبت 
به عدم اعلام وصول آن همچنان نگرانی هایی 
وجود دارد. در این لایحه ۲۲ دســتگاه اجرائی 
دارای وظایفــی مانند تشــکیل کار گــروه ملی، 
ارائه گزارش به جامعه و دســتگاه های مرتبط، 
ایجاد ســامانه اطلاعاتی، تقویت دفاتر حمایت 
از زنان خشــونت دیده در قوه قضائیه، تأسیس 
صنــدوق حمایــت از زنان خشــونت دیده و در 
معرض خشــونت توســط وزارت دادگستری و 
تهیه دستورالعمل های خاص برای هر دستگاه 

اجرائی مرتبط و... هستند.

کاهش آمار فوتی های روزانه  کرونا 
در تهران

رئیس کمیته سلامت شورای شهر تهران، گفت:  �
آمار فوتی هــای کرونا در پایتخــت کاهش یافته و 
روزانه به ۱۵ مورد رســیده است. ناهید خداکرمی، 
عضو شورای شــهر تهران، درباره آخرین وضعیت 
کرونا در پایتخــت گفت:  کرونا در تهران تقریبا مهار 
شــده و هر  چند روز یک بار اندکی آمــار آن افزایش 
می یابــد ولــی به هیچ عنوان روند ایجاد شــده قابل 
مقایســه با ماه های قبل که بســیار خطرآفرین بود، 
نیســت. مرگ و میر ناشــی از کرونــا در پایتخت به 
کمتــر از ۲۰ مــورد در روز و بین ۱۵ تا ۲۰ رســیده و 
این مســئله با همکاری مردم شــکل گرفته است. 
خداکرمی خاطرنشان کرد: تا روزی که حتی یک نفر 
در تهران مبتلا به کرونا شود یا جان خود را به دلیل 
این ویروس از دست دهد، می توان گفت که شرایط 
ویژه اســت و باید آماده باش بــود. او تصریح کرد: 
شــهروندان هنوز باید با جدیت پروتکل ها را رعایت 
کنند چر اکه در کشــور روزانــه در حال حاضر حدود 
شــش هزار نفر مبتلا به کرونا می شوند و مرگ و میر 
کرونــا وجــود دارد؛ بنابراین نمی تــوان حضور این 

ویروس را تمام شده بدانیم.

واکنش ایکوم به مصوبه امحای 
لنج های قدیمی

رئیــس ایکــوم ایــران در نامــه ای بــه وزیر  �
میراث فرهنگی خواســتار پیگیــری و تجدید نظر 
در مفاد مصوبــه هیئت دولــت مبنی بر امحای 
لنج های قدیمی شــد. احمــد محیط طباطبایی، 
رئیس کمیتــه ملی موزه هــای ایــران (ایکوم) 
در نامــه ای به علی اصغر مونســان، وزیر میراث 
فرهنگی، صنایع دســتی و گردشــگری نوشــت: 
«در ارتبــاط بــا ابــلاغ مصوبــه هیئــت دولت 
مبنی بر امحــای لنج های قدیمی و بــا توجه به 
اهمیت اقدامات پاســدارانه انجام شــده توسط 
ســازمان های مردم نهــاد فرهنگی بــا همکاری 
معاونت میــراث فرهنگی از زمــان ثبت دانش 
ســنتی لنج ســازی و دریانوردی با لنج ایرانی در 
خلیج فارس در فهرســت آثار جهانی یونسکو و 
همچنین تأیید همین مطلــب در دومین گزارش 
ادواری جمهوری اســلامی ایــران در خصوص 
اقدامات پاســدارانه ای که در زمره وظایف دولت 
و نهادهــای مردمی بوده اســت، در پانزدهمین 
اجلاس بین دول پاســداری از میــراث فرهنگی 
ناملمــوس یونســکو در آذر مــاه ۹۹ کمیته ملی 
موزه های ایران (ایکوم ایران) از آن مقام محترم 
خواســتار پیگیری موضوع در راستای تجدید نظر 
در مفاد مصوبــه فوق الذکر با عنایت به ارزش و 
اهمیت پاســداری و ترویج این دانش سنتی و در 
معرض خطر است که امر حفاظت از ارزش های 

تاریخی نوعی رفتار موزه ای مورد انتظار است».

۳۰ میلیون تومان وام تشویقی 
ازدواج برای پسران و دختران

زیر ۲۵ و ۲۳ سال
ایرنا: عضو هیئت رئیســه مجلس شورای اسلامی  �

با اشــاره به افزایش مبلغ وام ازدواج در ســال ۱۴۰۰ 
گفت: به منظور جلوگیری از سوء استفاده های احتمالی 
ناشــی از این افزایش، به هر شخص در دوران زندگی 
فقط یک بار وام ازدواج داده خواهد شــد. حسینعلی 
حاجی دلیگانــی در خصوص جزئیــات افزایش مبلغ 
وام ازدواج در ســال ۱۴۰۰ اظهار کرد: دولت در لایحه 
بودجه ۵۰ میلیــون تومان برای هر عــروس و داماد 
درنظر گرفته بود. در مجلس شورای اسلامی اما مبلغ 
این وام ۲۰ میلیون تومان افزایش یافت و به ۷۰ میلیون 
تومــان (به ازای هــر نفر) رســید. عضو کمیســیون 
برنامه و بودجه و محاســبات مجلس شورای اسلامی 
خاطرنشــان کرد: همچنین یک اعتبار تشــویقی برای 
پســرانی که زیر ۲۵ ســال و دخترانی که زیر ۲۳ سال 
ازدواج می کنند، گذاشته شــد. او ادامه داد: براساس 
این اعتبار تشویقی، ۳۰ میلیون تومان برای این دختران 
و پســران (زیر ۲۳ سال و پسران ۲۵ ســال) اضافه و 
در مجموع ۱۰۰ میلیــون تومان دریافت خواهند کرد.
به گفته نماینده مردم شاهین شهر، میمه و برخوار در 
مجلس، به منظور جلوگیری از برخی تبعات احتمالی 
افزایش مبلغ وام (همچون خرید و فروش وام، طلاق 
و ازدواج هــای صــوری و...) نیز به هر شــخص فقط 

یک بار وام ازدواج داده خواهد شد.

محرز: خطر موج چهارم کرونا
در اسفند جدی است

ایرنا: عضو ستاد ملی مقابله با کرونا گفت: شاهد  �
افزایــش دوباره بیماران در بیمارســتان ها هســتیم، 
علت اصلی این افزایــش بی توجهی مردم به رعایت 
پروتکل های بهداشــتی است و اگر با همین روند جلو 
برویم، احتمالا در اســفند ماه شاهد خیز جدید و موج 
چهارم انتشــار کرونا در ایران خواهیم بود. مینو محرز 
افزود: روند افزایش بیماری کووید۱۹ و انتشار ویروس 
کرونا در ایران بسیار نگران کننده است و تعداد بیماران 
بســتری که به بیمارســتان ها مراجعه می کنند و نیز 
بیماران ســرپایی رو به افزایش است، علت اصلی آن 
هم افزایش دورهمی ها، تجمعات و مسافرت هاست و 
اینکه میزان رعایت پروتکل های بهداشتی در بین مردم 
کاهش یافته و رفت و آمدها در اماکن عمومی بیشــتر 
شده است. او گفت: ویروس جهش یافته انگلیسی هم 
در کشــور وجود دارد اما علت اصلی افزایش دوباره 
موارد ابتلا به کرونا مســتقیما ربطی به ویروس جدید 
نــدارد و به علت رعایت نشــدن اصول بهداشــتی در 
ســطح جامعه و در بین مردم است. او اظهار کرد: در 
هر صورت افزایش موارد ابتلا به کرونا هنوز ربطی به 
جهش ویروس و انتشار ویروس جهش یافته انگلیسی 
در ایران ندارد و چه این ویروس در ایران پخش شــده 
باشد یا نه، برای مقابله با این اپیدمی هنوز حرف اول 
را رعایت پروتکل های بهداشتی شامل زدن ماسک در 
همه اماکن عمومی، شستن مداوم دست ها و رعایت 
فاصله گذاری اجتماعی مردم به میزان بیش از ۱.۵ متر 
دارد و تا زمانی که واکسیناسیون گسترده مردم انجام 
نشــود، باید این اصول بهداشتی ضروری در بین مردم 

رعایت شود.

«قرض گرفتن»؛ شیوه جدید 
کلاهبرداران اینترنتی

شرق: رئیس مرکز تشخیص و پیشگیری از جرائم  �
ســایبری پلیس فتا ناجا با بیان اینکه باید درخواست  
کمک مالی دوستان و آشنایان در شبکه های اجتماعی 
را راســتی آزمایی کرد، از شگرد جدید مجرمان سایبری 
در پوشــش «قرض» خبر داد. ســرهنگ علی محمد 
رجبی، رئیس مرکز تشــخیص و پیشــگیری از جرائم 
سایبری پلیس فتا، به شــگرد جدید مجرمان  سایبری 
در پوشش درخواست کمک مالی اشاره و اظهار کرد: 
بســیاری از تقاضاها و درخواســت های شهروندان از 
یکدیگر از طریق شبکه های اجتماعی صورت می گیرد 
و بدون آنکه رودررو همدیگر را ملاقات کرده یا تماس 
بگیرند، تقاضا و درخواســت خود را از دوست، آشنا و 
بســتگان از طریق همین پل ارتباطی انجام می دهند. 
رئیس مرکز تشخیص و پیشــگیری از جرائم سایبری 
پلیــس فتا ناجــا تصریح کــرد: تقاضــای واریز وجه 
به عنوان قرض از درخواســت های کاربران از یکدیگر 
در شــبکه های اجتماعی باعث شــده تــا مجرمان و 
کلاهبرداران سایبری از این امر سوء استفاده کرده و به 
انحای مختلف تلاش کنند از کاربران در قالب دوست 

و آشنا سوءاستفاده کنند.  

لغو انتشار عمومی لیست 
ساختمان های ناایمن پایتخت

ایسنا: پس از حادثه پلاسکو و کلینیک سینا، شورای  �
شــهر، شــهرداری تهران را موظف کرد که سامانه ای 
را به منظــور معرفی و پایش ســاختمان های نا ایمن 
تهران راه اندازی کند؛ ســایتی که مدیرعامل ســازمان 
آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری تهران پیش تر 
گفته بود که در مهرماه امســال به صورت عمومی از 
آن رونمایی شــود  اما پس از چهــار ماه خبرها حاکی 
از منتفی شــدن این مهم اســت. داوری در خصوص 
انتشار اسامی ساختمان های ناایمن پایتخت و بررسی 
وضعیت ســاختمان های پایتخت ازسوی این سازمان 
اظهار کرد: در جلســاتی که با کمیسیون های مختلف 
شــورای شــهر برگزار شد، مشخص شــد که انتشار با 

شرایطی که پیش تر قرار شده بود، نخواهیم داشت. 

 شرق: مرگ تلخ فوتبالیستی نام آشنا، آن هم در پنجمین 
دهه زندگی اش و همچنین شــرایط دشــوار یک بازیکن 
مطرح دیگــر روی تخت بیمارســتان به دلیــل ابتلا به 
ویروس کرونا، بار دیگر بحث ها درباره واکسن این ویروس 
و سیاســت های کشــور درباره این موضــوع را به صدر 
اخبار نشــاند. میناوند رفت، انصاریان شرایط دشواری را 
پشت ســر می گذارد و روزانه نزدیک به صد نفر هم جان 
خود را از دست می دهند، اما همچنان واکسیناسیون در 
کشــور شروع نشــده و به محل بحث جدی تبدیل شده  
است. در جدیدترین خبر و پس از سفر وزیر امور خارجه 
ایران به روسیه بحث خرید واکسن از روسیه مطرح شد 
که در داخل هم این واکسن مورد تأیید قرار گرفت. همین 
هفته پیش ســخنگوی ســازمان غذا و دارو در ایران از 
صدور مجوز مصرف اضطراری واکسن «اسپوتنیک وی»، 
ساخت روسیه، در ایران خبر داد و همین جدی شدن این 
ماجرا بار دیگر بحث واکســن را خبرســاز کرد. منتقدان 
می گویند چرا سراغ واکسنی برویم که تأییدیه بهداشت 
جهانی ندارد و درباره آن اطلاعات دقیقی در دســترس 
نیست و در سمت دیگر هم موافقانی به روابط دوستانه 
ایران با روسیه اشاره می کنند و معتقدند واکسن روسی 
بــه نمونه هــای آمریکایی یا انگلیســی ارجحیت دارد. 
در کنــار این بحث ها به نظر می آیــد عزمی جدی برای 
خرید این واکســن وجود دارد؛ چراکه کیانوش جهانپور 
گفته مجوز این واکســن در بیســت و چهارمین جلســه 
کمیسیون قانونی تشــخیص (صلاحیت ساخت و ورود 
دارو و مواد بیولوژیک) ســازمان غذا و دارو صادر شــده 
اســت. او البته از ادامه بررسی روند بررسی واکسن های 
دیگر از مبدأ هند، چین و روسیه هم خبر داد؛ اما به نظر 
می آید اســپوتنیک وی اولین واکســن وارداتی به کشور 
باشــد. درباره این واکســن چه می دانیم؟ آذر امسال فاز 
ســوم آزمایش های بالینی واکسن روسی اسپوتنیک وی 
در ابوظبی، پایتخــت امارات متحده عربــی، روی ۵۰۰ 
داوطلــب اهل این کشــور و با موافقــت دولت امارات 
اجرا شــد. آن طور که بلومبرگ در این باره نوشته بود: به 
گفته توســعه دهندگان، در فازهای قبلی آزمایش های 
بالینی، کارایی این واکسن روسی در جلوگیری از عفونت 
ویروســی ۹۱.۴ درصد بــوده اســت. با وجود این، هنوز 
نتایج نهایی این تحقیقات منتشــر نشده است. صندوق 
سرمایه گذاری مستقیم روسیه اعلام کرد، قرار است این 
واکسن با قیمت ۲۰ دلار به بازار عرضه شود و مقدار آن 
برای دو بار تزریق کافی اســت. به این ترتیب در مقایسه با 

واکسن های فایزر و مدرنا قیمت کمتری خواهد داشت.
   از  واکسن روسی چه می دانیم؟

واکســنی که از یک طرف با ستایش سیاست مداران 
روس و نزدیکان سیاســی این کشــور روبه رو شــده و از 
طرفــی هم انتقادهــای فراوانی مبنی بر شــفاف نبودن 
روند تولید و نتایج بررســی آن مطرح اســت. واکســن 
«اسپوتنیک وی» روسیه که تولید مشترک مرکز پژوهشی 
«گامالیا» و صندوق ســرمایه گذاری مســتقیم روســیه 
(آر.دی.آی.اف) اســت، به این دلیل کــه پیش از تکمیل 
آزمایش گسترده انسانی به ثبت رسید، هدف انتقادهای 

گسترده داخلی و خارجی بوده است. تولیدکنندگان این 
واکسن اثربخشی آن را بیش از ۹۰ درصد اعلام کرده اند. 
آنچه درباره این واکســن می دانیم، به این صورت است 
که واکسن کرونای اسپوتنیک وی ساخت روسیه بر اساس 
یک ناقل ویروسی از نوع ویروس سرماخوردگی طراحی 
شده است. در این واکســن از دو نوع آدنوویروس عامل 
ســرماخوردگی انسان استفاده شده اســت که ژن های 
ویروس کرونا را که یک پروتئین ســطحی گل میخی در 
آن را می سازند، به درون بدن منتقل می کند. این پروتئین 
گل میخ مانند سطحی با اتصال به گیرنده های سلول های 
انســانی امکان ورود ویــروس به ســلول و تکثیر آن را 
فراهم می کنند. پروتئین های گل میخ مانند سطح ویروس 
با اتصال به گیرنده های سطح سلول امکان ورود ویروس 
به درون سلول را فراهم می کنند. این واکسن ساخته شده 
و  همه گیرشناســی  پژوهشــی  انســتیتوی  به وســیله 
میکروب شناسی گامالیای مسکو است که در ۱۱ آگوست 
(۲۱ مرداد) ۲۰۲۰ از ســوی وزارت بهداشت روسیه ثبت 
شده است. در اغلب کشورها بر اساس راهنمای سازمان 
جهانی بهداشــت هنگامی واکسن های نامزدشده برای 
پیشــگیری از کرونا برای مصرف عمومی تأیید می شوند 
که داده های مربوط به ایمنی و اثربخشی کارآزمایی های 
بالینی مرحله سوم یا نهایی آنها به وسیله سازمان های 
ناظر بین المللی ارزیابی و تأیید شــده باشند. تأیید سریع 
این واکســن پیش از انتشــار داده های کارآزمایی بالینی 
مرحله سوم باعث بروز انتقاداتی در رسانه های گروهی 

شد و بحث هایی را در جوامع علمی برانگیخت.
   چه  کشورهایی  استفاده  خواهند  کرد؟

در اخبــار رســانه های نزدیــک به روســیه آمده که 
اســپوتنیک وی در بیــش از ۲۵ کشــور ثبت می شــود. 
آن طور که ایرنا نوشــته، یک مقام مسئول روسیه تصریح 
کرد که واکســن روســی اســپوتنیک وی بــرای مقابله 
با کرونــا در مدت دو هفته آینده در بیش از ۲۵ کشــور 
جهان ثبت خواهد شد. کریل دیمیتریف، رئیس صندوق 
سرمایه گذاری مستقیم روسیه در اجلاس جهانی اقتصاد 
در داووس ســوئیس این مطلب را عنوان کرد. او ادامه 

داد که «واکسن اســپوتنیک وی اکنون در ۱۴ کشور ثبت 
شــده و تا دو هفته آینده نیز در بیش از ۲۵ کشور جهان 
ثبت خواهد شــد». براساس اعلام مرکز ملی تحقیقاتی 
گامالیا، بیش از ۵۰ کشور جهان درخواست هایی را برای 
خرید این واکســن ارائه کرده اند. به علاوه روسیه، واکسن 
اســپوتنیک وی پیش تــر در امارات، مجارســتان (عضو 
اتحادیه اروپا)، بلاروس، ترکمنستان، صربستان، ونزوئلا، 
آرژانتین، پاراگوئه، فلسطین، بولیوی و الجزایر ثبت شده 
اســت. حالا باید ایران را هم به این فهرست اضافه کرد؛ 
هرچند هنوز به طور قطع واکسنی وارد کشور نشده  است. 
علاوه بر این، بنیاد سرمایه گذاری مستقیم روسیه در خبری 
اعلام کرد واکسن برای ارســال به کشور مالزی در هند، 

چین و کره جنوبی تولید خواهد شد.
   ماجرای  قرارداد  ایران  با  روسیه

در هفته های گذشــته و به ویژه همین دو هفته پیش 
بارها اخباری مبنی بر تلاش ایران برای خرید واکســن از 
روسیه مطرح شــد؛ اما چون نام کشورهای دیگری هم 
در این بین برده می شــد، خبر چندان جدی گرفته نشــد. 
اما حالا به نظر می آید اولین واکســن ورودی به کشــور 
همین اســپوتنیک  وی خواهد بود. ماجرا به ســفر وزیر 
امــور خارجه ایران به روســیه برمی گردد کــه در زمان 
بازدید از مســکو در نشست خبری مشــترک با سرگئی 
لاوروف، همتــای روس خــود، ثبــت واکســن روســی 
کرونا با نام «اســپوتنیک وی» را اعلام کــرد. ظریف روز 
سه شــنبه هفته پیش از ثبت واکسن روسی کرونا با نام 
«اســپوتنیک وی» در ایــران خبر داد و گفت: «واکســن 
روسی اسپوتنیک وی روز گذشته در ایران ثبت و از سوی 
مقامات بهداشتی ایران تأیید شــد و امیدواریم به زودی 
بتوانیم این واکســن را هم خریداری کنیم و هم از طریق 
مؤسسات مربوطه ایران و روســیه، تولید مشترک آن را 
داشــته باشــیم. کمی پیش تر «کریل دیمیتریف» اعلام 
کرده بود که واکســن روسی اســپوتنیک وی در روسیه، 
بــلاروس، آرژانتیــن، امارات، مجارســتان، صربســتان، 
بولیوی، الجزایر، فلسطین، ونزوئلا، پاراگوئه و ترکمنستان 
ثبت شــده و مراحل ثبت آن در اتحادیه اروپا و سازمان 

جهانی بهداشت آغاز شده است. تاکنون دو میلیون دوز 
واکســن اسپوتنیک وی تولید شده اســت. واکسیناسیون 
کرونا در مسکو با واکسن اسپوتنیک وی از روز پنجم ماه 
دسامبر ســال ۲۰۲۰ (۱۵ آذر) و در سراسر روسیه از روز 
۱۵ همــان ماه (۲۵ آذر) با توزیــع یک و نیم میلیون دوز 
واکسن اسپوتنیک وی روی پزشکان و معلمان آغاز شد. 
اســپوتنیک وی مراحل پایانی آزمایش بالینی (آزمایش 
روی انسان) را می گذراند و تاکنون ۳۸ هزار نفر داوطلب 
در روســیه با تزریق دوز اول تحــت آزمایش قرار گرفته 
و به حدود ۳۴ هزار داوطلب هم دوز دوم این واکســن 
تزریق شــده اســت. کریل دیمیتریــف، رئیس صندوق 
سرمایه گذاری های مستقیم روسیه به تازگی اعلام کرد با 
تولید ده ها میلیون دوز واکسن «اسپوتینک وی» از فوریه 
(بهمن) به واکسیناســیون عمومی علیه کرونا شــتاب 
خواهیــم داد. دیمیتریف در برنامه شــبکه «روســیه ۱» 
گفت: «تولید کنندگان ما اساســا طرح های تولید خود را 
بهبود بخشــیده اند و در ژانویه به مراتب بیشــتر از آنچه 
برنامه ریزی شده بود، تولید خواهد شد. ما قادر خواهیم 
بود که تولید ده ها میلیون دوز واکســن را از فوریه آغاز 

کنیم».
   واکنش های   انتقادی

انتشــار گســترده این خبــر در ایــران و هم زمان با 
جان باختن یک فوتبالیست مشهور، بار دیگر انتقادهایی 
را به سیاســت های وزارت بهداشــت در برخورد با این 

ویروس به همراه داشت. 
منتقدان می گویند اعتمادی به این واکســن ندارند و 
باید ســراغ موارد مورد تأیید ســازمان بهداشت جهانی 
رفت. علاوه براین مینو محرز هم اعلام کرد که واکســن 
روســی را تزریق نمی کند و گفت که این واکسن تأییدیه 
هیچ کشــوری را نــدارد. محرز کــه متخصص معروف 
بیماری های عفونی در کشــور اســت، دراین باره گفت: 
«ســازمان غذا و داروی ایــران زمانی می توانــد دارو و 
واکســنی را تأیید کند که پیش از آن، دارو یا واکسن مورد 
تأیید ســازمان بهداشت جهانی قرار گرفته باشد. تهیه و 
واردات واکســن کرونای روسی از سوی دولت از شانس 
بد مــردم ایران اســت. به هیچ عنــوان از ایــن انتخاب 
راضی نیســتم؛ زیرا تاکنون هیچ اطلاعاتی از این واکسن 
منتشــر نشــده اســت». او دراین باره به جهان  صنعت 
گفت: «واکســن کرونا باید دارای استاندارد های جهانی 
باشد. از نظر ما واکســنی استاندارد است که مورد تأیید 
یکی از منابع بین المللی باشــد که یکی از آنها سازمان 
بهداشت جهانی و دیگری سازمان غذا و داروی اتحادیه 
اروپاست؛ در صورتی که این واکسن تأییدیه هیچ کشوری 
را ندارد». محرز تأکید کرد: «معلوم نیست از چه زمانی 
تاکنون سازمان غذا و داروی کشور جزء منابع بین المللی 
شده اند! سازمان غذا و داروی ایران زمانی می تواند دارو 
و واکسنی را تأیید کند که پیش از آن، دارو یا واکسن مورد 
تأیید سازمان بهداشت جهانی قرار گرفته باشد». مشابه 
این ســخنان و انتقــادات هم در روزهای گذشــته بارها 
مطرح شد و کاربران زیادی هم در شبکه های اجتماعی 

از لزوم خرید واکسن از شرکت های معتبرتر می نویسند.

خبر احتمال ورود واکسن اسپوتنیک وی به ایران بازخوردهای متفاوتی داشته است

واکنش ها به خرید واکسن روسی کرونا

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
 نظر به دســتور مواد۱و۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی 
مصوب ۱۳۹۰٫۰۹٫۲۰ برابر رای شــماره ۱۳۹۹۶۰۳۱۰۰۱۳۰۰۸۹۳۷...مورخ ۱۳۹۹٫۰۷٫۰۳ 
.هیات قانون تعیین تکلیف .....موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی ....
چمســتان....... تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای/خانم... مهدی برید فاتحی 
....فرزند... حشمت اله نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی / به مساحت 
.....۲۳۹٫۲۸ متر مربع به شماره پلاک ...۱۸۴ ....فرعی از.....۳۶...... اصلی واقع در... قریه 
شــیخ علیکلا بخش...۱۱ ...خریداری از آقای /خانم... سید علیرضا شریفی و غیره مالک 
رســمی محرز گردیده اســت لذا به موجب ماده ۳ قانون تعییــن تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رســمی و ماده ۱۳ آئین نامه مربوطه این اگهی در دو 
نوبت به فاصله ۱۵ روز از طریق این روزنامه و محلی/کثیرالانتشار در شهرها منتشر و در 
روســتاها رای هیات الصادق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض 
داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و درروستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو 
ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رسید اخذ نمایند. معترض 
باید ظــرف یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواســت به دادگاه 
عمومــی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواســت به اداره ثبــت محل تحویل دهد که 
در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در صورتی که 
اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه 
عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور 

سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. م الف ۱۹۹۰۹۲۴۹
تاریخ انتشار نوبت اول.. ۱۳۹۹٫۱۱٫۱۱تاریخ انتشار نوبت دوم. ۱۳۹۹٫۱۱٫۲۵

رئیس اداره ثبت اسناد و املاک چمستان- عین اله تیموری

شــرق:  با روی کارآمدن مجلــس جدید، صحبت هــا دربــاره تغییراتی در 
قوانین مهریه جدی شــد. تا جایی که ســی ام اســفند، فاطمه قاســم پور، 
رئیس فراکســیون زنــان و خانواده، در گفت وگویی تأکید کرد: «فراکســیون 
زنان مصمم اســت در طرح های ارائه  شــده درباره مهریه، توجه نمایندگان 
را به احقاق حقوق بیشــتر زنان و تضییع نشــدن حقی از آنها جلب کند. در 
این زمینه قرار اســت جلسه کارشناســی دیگری نیز به فوریت تشکیل شده 
و بــا در نظر گرفتن نظرات کارشناســان و اقناع نخبگانی، به نتیجه دســت 
یابیم». مســئله مهریه زنان در ســال های قبل مسئله مورد مناقشه ای برای 
زنان، فعالان حقوق زنان و وکلا بوده اســت. هر بار که قیمت ســکه بالاتر 
می رفــت، چالش مهریه بزرگ تــر از قبل به نظر می رســید؛ زنانی که برای 
گرفتن مهریه شان که بیشــتر اوقات تنها منبع درآمد آنها بعد از طلاق بود، 
مجبور بودند به قســط بندی های طولانی که از ســوی دادگاه در نظر گرفته 
می شــد، تن بدهند. در ســال های اخیر بارها و بارها فعــالان حوزه زنان از 
مجلس و قوه قضائیه خواســته اند تا با بازنگری در قوانین مهریه هم زنان 
را از این کلاف ســردرگم نجات دهد و هم مردان را در برابر کاســبان مهریه 
ایمن کند. پیشــنهاد بیشتر فعالان حوزه زنان، برابر کردن حقوق اولیه زنان و 
مــردان در ازدواج بود. حقوقی که حالا بســیاری از زنان به آن آگاه اند و به 
جای مهریه آن را از همسران شان طلب می کنند. حقوقی مانند حق طلاق، 
حضانت فرزند، تحصیل، کار، خروج از کشــور، بخشــی از حقوقی است که 
زنــان می توانند در زمان ازدواج از همسران شــان بخواهند و این به معنای 
از دســت رفتن حقوق مردان نیست؛ بلکه زنان نیز به اندازه مردان می توانند 
در طلاق،  حضانت فرزند و خروج از کشــور تصمیم گیری داشته باشند؛ اما 

خبرهایی که از مجلس می رسد، چندان امیدوارکننده نیست.
اواخر هفته گذشــته بود که نمایندگان مجلس از طرحی خبر دادند که 
بر اساس آن قرار نیست گرهی از کار زنان باز بشود. مطابق این خبر کمیسیون 
حقوقی مجلس به زودی طرح جدیدی را به مجلس می برد که بر اســاس 
آن زندان برای مهریه بیش از پنج ســکه حذف می شــود. این خبر را حسن 
نوروزی، ســخنگوی کمیســیون قضائی مجلس داد. او گفت: «با توجه به 
افزایش قیمت سکه کمیسیون قضائی مجلس یازدهم طرحی مدنظر دارد 
که مهریه بیش از پنج ســکه زندان نداشته باشد. زندان جای بزهکار است، 
نه بدهکار. در مجلس گذشــته قانونی درباره مهریه مصوب شــد که بالای 
۱۱۰ ســکه مهریه زندان نخواهد داشــت». به گفته نوروزی، در چند ســال 
گذشــته قیمت ســکه متعادل و معقول بود؛ اما اکنون این قیمت به بالای 
۱۰ میلیون تومان رســیده اســت و افراد بدهکار مهریه نمی توانند این مبلغ 
گــزاف را پرداخت کنند. بدهکاران مهریه به جای زندان باید آزاد باشــند تا 
بتوانند کار کنند و مهریه خود را پرداخت کنند. سخنگوی کمیسیون قضائی 
مجلس با بیان اینکه رسیدگی به این طرح در کمیته انجام شده است، بیان 
کرد: «ســه ماده آن در کمیســیون قضائی مجلس تصویب شده است؛ اما 

یک ماده آن برای بررسی مشکلات به کمیته مد نظر ارجاع داده شده است. 
به زودی این طرح را به صحن علنی ارسال خواهیم کرد».

  راهکاری  برای  مردان
بعد از انتشــار خبرها مبنی بر ورود مجلــس به ماجرای مهریه، جمعی 
از فعالان حوزه زنان در نامه ای درخواســت کردند که این رسیدگی عادلانه 
باشــد. در بخش هایی از این نامــه که به امضای چهره هایی مانند شــهلا 
اعزازی، نوشین احمدی خراسانی، منصوره شجاعی، شیما قوشه و... رسیده  
اســت، می خوانیم:  «در شــرایط فعلی کــه بی ثباتی وضعیــت اقتصادی، 
افزایش شــکاف طبقاتی، نابرابری اجتماعی و گسترش فقر جامعه ایران را 
فرا گرفته اســت،  زمینه بروز ده ها مشکل، مسئله و آسیب اجتماعی فراهم 
شــده که بســیاری از آنها لاینحل باقی مانده اند. یکی از این مشــکلات که 
 متأثر از وضعیت اقتصادی ظهور کرده، ناتوانی برخی از مردان در پرداخت 
تعهد مهریه و افزایش تعداد زندانیان مهریه اســت که از  همان بدو ظهور 
کارگــزاران قوه مقننــه و قضائیه را برای حل مســئله به تکاپــو انداخت. 
متأسفانه تاکنون راهکارهای ارائه شده برای حل مسئله  مهریه معطوف به 
حل مشــکل مردان و با بی توجهی به وضعیت زنان و تضییع حق آنها بوده 
اســت. در واقع نظــام  قانونی و حقوقی به جای آنکــه ملجأیی برای آحاد 
جامعــه از مرد و زن باشــد، با نادیده گرفتن حقوق زنان ســعی در حل این 
مشــکل به  نفع مردان داشته اســت.  اکنون نیز بار دیگر خبر اصلاح قانون 
مهریه در کمیســیون حقوقی و قضائی منتشر شده و صحبت از راهکارهای 
احتمالــی مانند  حذف مجازات حبس بــرای پرداخت نکردن مهریه، تبدیل 
مهریه از یک تعهد عندالمطالبه به قراری عندالاســتطاعه و کاهش  سقف 
آن شده است. چنین راهکارهایی اگرچه ممکن است موقتا از مشکل برخی 
مردان بکاهــد، اما چون اقتضائات زمانه و شــرایط  اجتماعی نادیده گرفته 
شــده اســت و ضمن آن حقوق نیمی از جامعه آشــکارا پایمال می شود، 
نمی تواننــد راهکارهایی ماندگار و مؤثر باشــند و  بدون تردید آســیب های 
متعــددی از پــسِ آن ظهور خواهند کــرد.  آنچه قانو ن گــذاران قبل از هر 
اصلاح و تغییری در قانون مهریه باید در نظر داشته باشند، توجه به شرایط 
اجتماعی و کارکردهای  مهریه در جامعه ایران اســت. در شرایطی که نظام 
اقتصادی کشور به گونه ای استوار شده که سهم زنان از مشارکت اقتصادی 
۱۶  درصد اســت و زنان عمدتا به لحاظ اقتصادی به مردان وابسته هستند، 
ازدواج در واقــع راهــی برای ادامــه حیات و امرار معاش زنانی  اســت که 
از داشــتن شــغل و درآمد محروم اند و لاجرم به امور خانه داری مشــغول 
می شوند. بدیهی اســت در صورتی که پیوند ازدواج به  هر دلیل بگسلد، این 
دســته از زنان فاقد منبع اقتصادی و مالی خواهند شد و تنها چاره موجود 
برای آنها استفاده از حقی اســت که  تحت عنوان مهریه شناخته می شود. 
 ما جمعی از فعالان حقوق زنان ایران بر این باوریم که آنچه نیاز به تغییر و 
تجدید نظر دارد، نابرابری حقوقی زن و مرد در قوانین  خانواده اســت و لازم 

اســت قانون گذار به جای آنکه در یک پیوند عاطفی و انسانی، با قرار دادن 
مرد در مرتبه ای بالاتر و اعطای تمام  حقوق به او و نشاندن زن در موقعیتی 
فرودســت و محروم کردن او زمینه را برای تعارض و ناسازگاری فراهم کند، 
اصل مســاوات  جنســیتی را رعایت کند و به طرفین قرارداد ازدواج حقوق 

برابر اعطا کند».
 این راهش نیست

فاطمه نوروزبیگی،  وکیل دادگســتری، در گفت وگو با «شرق» با بیان اینکه 
در تغییر قوانین مهریه، هرگز مصلحت زنان در نظر گرفته نشــده، به «شرق» 
می گوید: «در تمام سال های گذشته هر بار خبری درباره تغییر قوانین مهریه به 
میان آمده، این خبرها به نفع زنان نبوده. یا زندان مهریه حذف شده یا سکه ها 
قسط بندی شده یا تا میزانی از مهریه زنان قابل پرداخت خوانده شده. هرچند 
نباید این نکته را فراموش کرد که مهریه های نجومی زندگی مردان بســیاری 
را از بین برده، ســؤال اینجاســت که چه کسی زیر بار این مهریه ها می رود؟  آیا 
خود مردان نیســتند که بــا باور به اینکه اصلا مهریه را کــه داده و که گرفته، 
زیر بارمهریه های چندین هزار ســکه ای می روند؟  حالا یا به دلیل عشق است 
یا چشــم و هم چشــمی؛ اما هرگز هیچ کس چاقویی زیر گلوی کسی برای این 
مهریه ها نگذاشته  اســت. زنان هر بار بیشتر از پیش در دادگاه خانواده بی پناه 
می شــوند. موکلانی دارم کــه حتی توانایی پرداخــت وجه الوکاله را ندارند و 
متعهد می شوند بعد از گرفتن مهریه مبلغ وکیل را بدهند. در چنین شرایطی، 

چرا باید برای مهریه که حق قانونی و شــرعی زنان 
است، سقف در نظر بگیریم؟  اگر مهریه بد است، چرا 
چیزی جایگزینش نمی کنیم؟  چرا مهر کردن سکه را 
از رونق نمی اندازیم؟ به نظر می رســد کسی به فکر 
باز کردن این گره کور نیســت. مســلما در صورتی که 
قانون گذار به چنین نتیجه ای برســد، زنان هم فکر 
دیگــری می کنند. بر فرض ممکن اســت در هنگام 
عقد ازدواج مرد را ملزم به پرداخت مهریه کنند که 
فکر می کنم این کار منطقی ترین کاری است که آنها 

می توانند انجام دهند».
در ماه های گذشته مردان بدهکار مهریه بارها 
در تجمعاتی جلوی در مجلس شــورای اسلامی، 
درخواســت رســیدگی به محکومیت های شان را 
داشــتند. مطابق قانون مهریــه ای که مرد متعهد 
به پرداخت آن می شــود، یک تعهد قانونی است 
و اگر مرد توان پرداخت تعهدش را نداشته باشد، 
باید بــه زندان برود. اینکه بــرای یک تعهد حد و 
مرز تعیین شود، می تواند مصداق بارز نقض حریم 

خصوصی افراد باشد.

در خواست فعالان حوزه زنان از کمیسیون قضائی مجلس: 
قانون مهریه را به نفع مردان تغییر ندهید


